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Zusammenfassung

        
Für die Lokalisation raumfordernder Nierenprozesse erreicht die Sonographie eine Trefferquote um 93% (n = 55/59). Wegen des Arbeitsaufwands kann die Ultraschalldiagnostik in Form des langsamen B-Bildverfahrens nicht als eine Alternative zur Röntgendiagnostik (Trefferquote um 97%, n = 57/59) gelten. Bei der Artdiagnose, speziell für die Unterscheidung zwischen Tumor und Zyste, ist die Sonographie mit einer Trefferquote von 98% (n = 54/55) der Röntgendiagnostik (Trefferquote um 50%, n = 21/42) eindeutig überlegen, der angiographischen Diagnostik ungefähr gleichwertig (Trefferquote: 97%, n = 69/71). Die Sonographie ist nutzvoll, deshalb indiziert: a) bei Abklärung urographisch stummer Niere, b) bei Kontraindikation von Röntgenkontrastmitteln und c) bei Punktion von Nierenzysten.


      
        
Summary

        
1. Sonography achieves an accuracy of 93% (n = 55/59) in the localisation of space-occupying lesions in the kidney. Since the method is somewhat laborious, ultra sound, in the form of a slow B-scan, cannot be regarded as an alternative to radiology with an accuracy of 97% (n = 57/59).


        
2. For a pathological diagnosis, particularly in the distinction between tumours and cysts, sonography, with an accuracy of 98% (n = 54/55) is markedly better than radiology with an accuracy of 50% (n = 21/42). Sonography is approximately equal to angiography, which has an accuracy of 97% (n = 69/71).


        
3. Sonography is useful and is indicated for: a) the investigation of non-functioning kidneys, b) patients in whom radio-graphic contrast media are contra-indicated, and c) for puncture of renal cysts.
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